
Dan VASILE: 

Anca Bica-Bălălău : Mulţumindu-ţi pentru 
timpul acordat, te Întreb cum te consideri ca 
om, dăruit spre a izbândi Într-o lume care se 
scuză cu o criză materială sau o lume care 
trăieşte o criză de ideal? 

Dan Vasile: Aveam un căpitan în armată 
care, d incolo de scoarţa cazonă, pu lsa de 
omenesc, de sensibil itate, abrupt-bărbătească 
ce-i drept, dar tot sensibil itate se cheamă că e. 
Ei bine, omul acesta, vrând să potolească 
hoardele de testosteron ce zămisleau în 
colegii mei impulsul  de a-mi răvăşi val iza 
pentru a face haz de volumele mele de ver
suri ,  1-a proţăpit pe unul  dintre "subiecţi" de 
un perete, provocându-i o uşoară traumă a 
antebraţulu i .  Când victima a început să cârâie 
cum că doare şi că aoleu! ,  căpitanul îmi lan
sează o întrebare: .. Cum e mai rău ,  Vasile, să 
te doară mâna sau să te doară sufletul?" 
Continui să cred că autentica durere, cea care 
contează la sfârşit, este cea spirituală. Criza 
pe care o trăim acum este, înainte de orice, 
o profundă criză a valori lor - şi nu zic asta 
pentru că aşa dă bine: să ne evidenţiem cu 
intelectu ' ,  noi ăştia de nu avem acces la lux -, 
ci pentru că tot ce se întâmplă acum este o 
urmare a lăcomiei omului  contemporan,  a 
amoralităţii în care a crezut că poate trăi 
pentru că , oricum, cerul e gol şi se poate 
orice. Tâmpenia asta cu cerul gol tocmai 
ce-am citit-o într-o cronică de teatru, care, în 
mod sententios, imbatabi l ,  dădea drumul la 
un jet de deznădejde peste bieţi i cititori mai 
neavizaţi , sau supuşi sistematic unor tiruri de 
astfel de zăpăcel i .  Acest tip de ipocrizie a dus 
la împietri rea in imi lor, la plecarea dragostei 
d intre noi , la privirea plată, rătăcită în orizon
talitate. Îi spun ipocrizie, pentru că oamenii 
care scriu ,  regizează sau produc astfel de 
.. evenimente" n-au de multe ori niciun sfert din 
negura care bântu ie prin producţi i le lor. Nici 



nu au propriu-zis timp, printre atâtea deplasări , decontări, bufete, cazări şi cozeri i .  
Despre partea cu  izbânda însă, Anca, să  mă ierţi, dar  tocmai fi ind vorba despre 
un astfel de context nu-mi doresc decât să pot vorbi publicului prin încă un spec
tacol şi încă unul, despre lucrurile care nu pier niciodată. Deja e nesperat de mult, 
pentru că invazia de marginalitate a poluat atât de mult organismul, şi-aşa anemie 
al teatrului românesc, încât. . .  nici eu nu mă simt prea bine! Ca să parafrazez un 
postmodernist grăbit. N ici pe scenă, nici în culise, nici în biroul directorului ,  nici pe 
fotol iul roşu ,  nici pe gradenă. 

A.8.-8.: Poate regizorul aduce-n altarul creaţiei sale, spre spovedanie, oameni 
care au uitat să-şi contemple risipa "trăind"? 

D.V. : Se pare că, "numerar", din ce în ce mai mult. Teatrele au în ultimele luni 
un aflux de spectatori ca-n vremuri le . . .  "bune" - când nu se spăla creierul cu 
emisiuni de sil icon, ci cu lozinci . Dar asta nu include neapărat şi partea cu 
"spovedania", pentru că teatru l ,  arta (mai ales cea de azi ) sunt orice pe lumea 
asta, dar nu altare. Acestea beneficiază de nişte locuri special amenajate şi frec
ventate în ultima vreme mai mult de babe baticofore şi bărboşi de o cruntă pio
şenie, celorlalţi părând u-li-se probabil uncool, notfaboulous sau cel puţin anacronic 
un asemenea comportament, la începutul secolului XXI ,  aşa cum mă apostrofa 
recent un amic: "Hai mă,  Dan, suntem in the fucking twenty first century" . . .  Printr-o 
ciudată coincidenţă, încă se mai moare în nenorocitul ăsta de secol şi se mai 
naşte. Şi dincolo ş i  dincoace de astea două bariere, tot aşa mister a rămas . . .  ca 
pe vremea când vorbeam mai civilizat şi citeam la lumina lumânăriL Poate atunci 
teatru l ,  faptul artistic chiar erau în mai bună măsură o mărturisire . . .  Sau dacă 
vorbim despre altare păgâne, orgiastice, da, chiar ai de unde alege astazi . . .  Doar 
că nu ştiu câtă lumină poate pune acest gen de manifestare peste colţurile ascunse 
ale sufletului omenesc, ce fel de stare de contemplaţie a risipei poate să stimuleze 
un alt exces . . .  

A.8.-8. :  Între tine şi Dumnezeu există un labirint sau o desfătare tăinuită? 
D.V.:  Mă întreb şi eu acelaşi lucru . Dar prefer să las desfătarea pentru . . .  partea 

a doua a fi lmului .  Mai încolo! Aici e de lucru! (chiar şi de-ar fi doar înaintarea prin 
labirintul de care spui). 

A.8.-8. :  Care este spectacolul care-ţi produce cele mai mari satisfacţii profe
sionale? 

D.V. :  Următorul! Am mai citit asta pe undeva, dar nu pot să n-o repet, pentru 
că cea mai mare bucurie o am când lucrez, procesul de articulare al unui spectacol 
e tot ce poate fi mai "adrenalinic" pentru un regizor. Restul e . . .  maculatură (bi lete, 
cronici . . .  ) Iar starea de "vacanţă" de după e stupidă, insuportabilă, ca un handicap 
proaspăt dobândit. . .  Dar dac-ar fi să mă refer la spectacolele mele mai vechi, cred 
că O noapte taifunoasă este un spectacol pe care-I iubesc nespus, în care cred în 
continuare, pentru care mai primesc încă . . .  Jeedback" după mai bine de 3 ani de 
când nu se mai joacă, un spectacol pe care l-am gândit aproape 5 ani (fapt care 
mi-a şi dat voie să-i esenţializez la maximum estetica şi să-i fardez mesajele de 
revoltă, de disperare împotriva tarelor noastre de când lumea ,  cu mult "haz de 
necaz"); iubesc necondiţionat un spectacol (care cred că încă se mai joacă la 
Braşov), După ploaie, pe care l-am lucrat într-o atmosferă ideală, cu multă dragoste 
de oameni şi de meserie, împreună cu actorii minunaţi de la "Sică Alexandrescu" . . .  
Dumnezeu mi-a dat şansa de a întâlni oameni extraordinari peste tot: la Arad, unde 
am montat două spectacole care se bucură de săli pline, invitaţii în festivaluri etc. ; 
e vorba despre Steaua fără nume şi  Tartuffe; mi-e dor de actori i calzi ş i  tumultuoşi 
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de la Constanţa şi de Livada (noastră) de vişini; am adânc în memorie, dar şi fizic, 
muscular, emoţii când îmi amintesc de debutul meu de la Teatrul Naţional d in  laşi ,  
de Pelicanul . . .  De fapt, cred că oameni i  care pal pită înăuntru l şi în jurul unui  spec
tacol sunt cu adevărat formula magică a stării de graţie, şi de aceea am mereu 
"stări" cu nume ca Mihaela Arsenescu Werner, Rodica Arghir, Radu Ghilaş, Doru 
Zanfir, Ştefan Ruxanda, Gabriel Răuţă, Gabi Crişu, Doru N ica, Ioan şi l na Peter, 
B ianca Zurovski ,  Gabi Costea, Gabi Butuc, Nina Udrescu , Lucian Iancu , l ul ian 
Enache, Doina Levintza, Si lvia Codreanu ,  Clara Flores, Călin Torsan ,  Constantin 
(Tică) Cojocaru, Oltea Blaga , Zoli Lovacs, M i rcea Kiraly, of, Doamne! ,  dac-aş putea 
să-i numesc pe toţi . . .  Am chiar şi stări cu nume proprii de regizori tehnici, sunetişti, 
machiori , ca Emi l ,  Nuţi , Bazi l ,  N icu . . .  

A.B.-8. :  Dan, care ar trebui să fie ţinuta omului de teatru? 
D.V. : Bine spus "ţinuta" . . .  Dar, d in  păcate, e prea mult spus, dacă ne con

fruntăm cu real itatea imed iată. Cred că , strict profesional ,  ţinuta omului  de teatru 
ar trebui să fie simi lară cu a omulu i  "de operă". Am locuit odată, când montam la 
Braşov, în aripa în renovare a unu i  hote l ,  chiar lângă o soprană care-şi exersa 
zi ln ic,  ore în şir, aria cu "bucluc" . Ţin minte şi acum câtă izbândă am simţit, ce 
moment de graţie când,  după 5 zi le,  vocea pasională care străbătea rig ipsul 
proaspăt a reuşit să treacă magistral de punctul cel mai înalt unde se poticnea 
mereu.  În ce priveşte aspectul moral al  ţinutei ,  a ici sunt tentat mai degrabă să-mi 
văd "bârna" din ochii mei .  



A.B.-B.: Ai un sentiment de răspundere pentru tinerii spectatori? 
D.V. :  Mai ales pentru ei. Mai ales pentru aceia d intre ei care mai păstrează 

încă un soi de curătenie, de bun-simt neanihi lat de destrăbălarea asta care a 
devenit. . .  politically correct. Sper să le mai pot vorbi încă puţin de faptu l că nu  
suntem animale, că avem scânteie de Duh  Sfânt în  noi ,  de care suntem respon
sabi l i  (şi că în chestiunea asta nu ne jucăm de-a minimalismu') , că e cam groasă 
rău dacă ne jucăm de-a viaţa noastră (chiar dacă jocul în esenţă e bun tocmai 
pentru că-ţi dă dimensiunea relativă a acestei vieţi ), că dragostea mută munţii d in  
loc . . .  toate astea înainte de a fi inghiţiţi de fluviul ieşit d in matcă al dejecţii lor  cu 
pretenţii de inovaţie/dezinhibare/reinventare/bu//shit. 

A.B.-B. :  "Câinele latră, dar latră la pomul greşit, unde nu e pisica!" (proverb 
englez). 

D.V. :  Aduce foarte mult a rezumat autohton de festiva l ,  workshop, festivitate 
de premiere . . .  

A.B.-B. : Ne-am cunoscut la primul tău proiect, la Teatrul din Reşiţa. Din păcate, 
ai intâlnit atunci fântâni secate şi păşuni pârjolite . . .  Te vei mai Întoarce acolo? 

D.V. : Nu cred că pentru vreun motiv anume (de exemplu acela că . . .  exist) merit 
vreun tratament preferenţial . . .  Şi atâta vreme cât asta este starea sufletească 
a teatrului românesc, nu-mi rămâne decât să încerc să scot apa de unde apuc, 
l inguriţă cu l inguriţă, dacă e nevoie, şi să ud bruma de pasiune care mi s-a dat spre 
lucrare. Deja cred că e un privilegiu . . .  Aş fi putut să fiu doar spectator neputincios. 
Deci , voi merge totdeauna acolo unde voi fi chemat, fără niciun fel de . . .  d iscriminare 



legată de numărul sau vârsta actorilor, al diplomelor de l icenţă pe cap de actor, al 
ki lometri lor depărtare de Bucureşti etc . . .  Dar, ca să-ţi răspund mai puţin eseistic, 
imediat după ce terminăm interviul ,  plec acolo şi montez un Vişniec. 

A.8.-8.: E teatrul acea libertate lăuntrică ce Îndeplineşte o anumită necesitate? 
D.V. :  Acuma . . .  se pune problema câtă l ibertate mai rămâne dacă e şi nece

sitate la mijloc . . .  Cred că teatrul e o formă de divertisment care poate rămâne ca 
atare, un enterteinment mai mult sau mai puţin rafinat, dar şi că această formă de 
artă poate trece graniţa spre mărturisire, spre împărtăşire a Adevăru lu i  şi Frumuseţi i .  
Pasul e simplu ,  dar decisiv: cu acelaşi cuţit poţi omorî un om . . .  sau poţi tăia ana
fura . Savatie Bastovoi spunea undeva că nu merită sa trăieşti decât pentru lucru
ri le pentru care merită să şi mori . 

A.8.-8. :  Criza - e rău pentru toată lumea, dar e bine, e În ordine . . .  
D.V. :  Numai într-un moment de criză se pot cerne cu adevărat valori le. Numai 

în situaţi i-l imită se dezvăluie adevăratul profil al personajului ,  cel ascuns până atunci 
de comportamentul convenţional, apartenenţa la grup social, vârsta, sex etc . . .  Numai 
în faţa "mari i treceri" faci cel mai adânc examen de conşti inţă . . .  Bineînţeles, dacă ai 
şansa să dispui de timpul necesar şi nu te ia pe nepregătite, astfel încât să nu faci 
măcar un pas în afara videoclipului ăstuia cu regie, concept şi hairstyling colectiv. 
Ş i-atunci, Dumnezeu ne mai acordă o şansă . . .  asta! Eu sper să putem profita din 
plin de ea şi să reuşim,  măcar, să ne punem cât mai multe întrebări . 

r� � k A� grcA-EĂLAlAlJ 


